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4. 2. 2024 – Automaticky! 
 
1. čtení: 1Tes 4, 1-8  + 2Tes 3, 7-11 

 
Píseň: Svítá 134 – Žasneš ty a žasnu já 
  
Základ kázání: Mk 4, 24-32 
  
Kázání: Milí shromáždění, 
 

úvod „markovských“ podobenství je dost drsný –podobenstvím O 
Rozsévači, slovy o nemožnosti skrývat slovo Božího evangelia. I tím, že 
všem bude naměřeno stejnou měrou, jakou měřili sami – ba ještě větší. 

Také pro vyvážení této drsnosti a náročnosti zařazuje Marek dnešní 
podobenství o automatizaci. Ano, ono „sama od sebe země plodí“ je řecky 
„automaté he gé karpoforei.“ Přesným překladem by tedy bylo 
„automaticky země plodí.“ Proto používáme moderní slovo „automatický“ 
stále stejného významu dodnes. 

Tak zní hluboce radostné a konejšivé podobenství: Jako země 
„automaticky“ plodí ze zasetého semena stéblo, klas a pak zralé obilí, tak 
„automaticky“ roste Boží království. 

To je skvělá a úžasná zpráva! Protože v tom případě je Boží království 
nevyhnutelné. Vítězství dobra a prohra zla a hříchu a smrti bolesti 
jakbysmet. 

A také proto, že v tom případě se nemusíme nikdo namáhat ani snažit 
ani pracovat. Stačí jen „vhodit semeno“ – ať už to znamená cokoli. 

A tak se nesnažili už křesťané v Tesalonice. A tak se nesnaží velká 
část křesťanů ani dnes. Včetně evangelíků. 

A tak se muselo odehrát jediné logické: Žádný jiný evangelista toto 
vyprávění nezapsal. Všichni ostatní dělali, že nic takového Ježíš nikdy neřekl. 
Protože dobře viděli, co způsobilo takové uvažování a „porozumění.“ Jako 
už Pavel v Tesalonice – kam jsou psány nejstarší spisy Nového Zákona. 
Viděl to i Jakub, který ve svém dopisu také zdůrazňuje nutnost činění, 
protože víra bez skutků je mrtvá. Ačkoli o své „víře“ bez skutků mnozí umí 
navyprávět tak bohatě, jako o jednorožcích. 

Tak bychom možná měli, spolu s ostatními evangelisty, tento oddíl 
z Bible vyškrtnout. Napáchal očividně mnoho škody v průběhu celých 
křesťanských dějin. Už v nejstarších sborech. Stejně i dnes. 

Proč se přece snažit, když Boží království – to jediné důležité na světě 
– roste samo od sebe? Když roste automaticky? 
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A pojďme dál, spolu s už tesalonickými křesťany: Proč tedy vůbec 
chodit do práce? Proč žít alespoň trochu slušně, uctivě – proč nesouložit, 
jak a s kým se komu zachce? Ačkoli ekumenický překlad se nám totiž 
v 1Tes 4, 3 pokouší takové chování křesťanů skrýt slovem „necudnost,“ 
všichni ostatní překládají dodnes srozumitelné řecké porneiás tak, jak mají: 
Smilstvo, nevěra, cizoložství. 

Tím spíš, když v době postmoderní zjišťujeme překvapivě stejné. 
Dokonce zcela bez přičinění dnešního textu: Málokdo je vůbec ochoten 
pracovat. Ještě méně lidí chce pracovat – kdyby k tomu proste nebyli 
donuceni. Nevěra a smilstvo a cizoložství jsou běžné věci – přiznávají se 
k nim dvě třetiny žen i mužů. Ačkoli v Boha, ani v nevyhnutelnost Božího 
království nevěřili a nevěří. A docházejí ke stejným závěrům, jako „věřící.“ 

A stejně i v českých církvích – bohužel ne „jen“ s prací, na níž se 
budeme s podobenstvím soustředit dál: Kdo se v českých církvích chce 
nějak namáhat? Kdo přichází obětovat pouhou hodinu, dvě svého volného 
času týdně, aby pracoval na tom, co sbor nezbytně potřebuje ke svému 
fungování? 

Kolik evangelíků je pak ochotných např. pracovat ve střediscích 
Diakonie? Nebo tam vypomáhat zcela dobrovolně – zadarmo ve volném 
čase? Kolik evangelíků to chce? Odpověď je jednoznačná: V podstatě nikdo. 
I pozice ředitelů evangelické Diakonie vykonávají již deset, dvacet let 
katolíci nebo pohané. A mezi těmi, kdo přímo slouží postiženým nebo 
starým? Co by tam evangelík dělal? NedejBože neplaceně, dobrovolně, ve 
volném čase?! 

Tak by jen blázen očekával, že budou křesťané přicházet a pracovat 
zadarmo, ve volném čase na vlastním sboru nebo kostele. Jistou úlevou 
v tom může být, že opravdu nejde o rys unikátně evangelický, nýbrž obecný 
českého křesťanství. Bratří katolíci v Charitě také pracovat nechtějí. 
V Diakonii i v Charitě je přes 99% pracovníků z pohanů. 

Jenže zároveň se ČCE ráda „svou“ Diakonií pyšní a honosí. Ačkoli ji 
financuje takřka kompletně stát a její práci vykonávají neevangelíci. 

Ale ČCE přece přesně podle biblického textu zasela „semeno“ tím, že ji 
na počátku devadesátých let založila a vystavěla! 

A proto Ježíš přidal i ten poslední verš: Až ta úroda – tedy Boží 
království – dozraje, pak přijde žeň. Bude se sklízet. Budou lítat srpy. Bude 
se mávat srpy. Jakými plody a klasy budou ti, kteří se chlubí peřím cizí 
práce, oběti, služby? Dokonce si ji přivlastňují jako „svou?“ 

Protože velitelem „mávání srpů“ bude Hospodin Bůh. Věčný a 
dokonalý. Vševědoucí a Všemohoucí. Trvale sloužící od stvoření světa až po 
příchod svého království. Mohl by tedy při své žni a při svém „mávání 
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srpem“ vzít v potaz, kdo, co a jak vůči této sklizni obětoval a vykonal – a 
kdo naopak „neměl čas, vždyť chodí do práce?“ Na rozdíl od Pavla vůči 
tesalonickým, například…! 

Protože dnešní podobenství přece neříká, že člověk nemusí nic dělat. 
Nebo že je lidská práce zbytečná. Podobenství vlastně říká pravý opak: 
Člověk je tak hloupý, že ani neví, jakým způsobem „automaticky“ roste 
kytka ze semínka. Tak jak by si mohl myslet, že rozumí „automatickému“ 
růstu Božímu království? A tak, že správně rozumí, že důsledkem této 
neskonalé Boží milosti je vlastní dobrovolná lenost, odmítání práce, 
smilstvo – vymýšlení a přidělávání zbytečné práce ostatním? 

Protože většina lidí je tak strašně, strašlivě pyšná, že k čemu není 
donucena, prostě dělat nebude. I křesťané. Ono se to přece samo nějak 
udělá – hezky česky. Jak si to mysleli křesťané už prvotní nejen 
v Tesalonice. Jak si to myslí křesťané i pohané dodnes. A tak dokládají, proč 
jsme začínali podobenství kázáním o pýše. Totiž o neopodstatněných 
nárocích. Krásně o tom Pavel napsal: „Kdo nepracuje, ať nejí! Kdo 
nepracuje, ať do ničeho nemluví!“ (2Tes 3, 10-11) 

Protože uprostřed této zcela do-očí-bijící pýchy i dnes české církve – 
zejm. evangelická a husitská – sedí kolem stolu na jednáních a strašně 
dumají, „proč tu v podstatě nikdo nechce být?!“ Místo otázky: Proč polovina 
lidí opustí ČCE každých deset let? 

Mohlo by to mít něco společného s neochotou k církevní/sborové 
práci většiny evangelíků – zato se všudypřítomnou automatickou 
„námahou“ vymýšlet, co má dělat někdo jiný? Mohl by odchod více než 90% 
evangelíků za posledních třicet let mít něco společného s pýchou a 
namyšleností té arogantní církve mezi všemi českými – pokud se zeptáme 
těch ostatních: Katolíků, luteránů, metodistů, baptistů a dalších? Když 
žádný farář na žádném sboru tak dlouho ani zdaleka nebyl? 

Protože české církve, kromě ČCE, svorně odpovídají: Tou arogantní 
církví v ČR je ČCE. Ne církve charismatické. Ne církve katolické. Nakonec už 
tím, že členové ČCE nemají absolutně ponětí, co si o nich myslí někdo jiný. 
Ani nás to nezajímá. To přece vůbec není znamením pýchy, ale pokory, že?! 

Tak proč u nás v podstatě nikdo nechce být, když „jsme tak pokorní?“ 
„Když máme tak hezká společenství?“ Když už otázku „proč aktivně a 
dobrovolně odešlo 98% procent k nám se hlásících lidí během posledních 
třiceti let“ vůbec nesmíme v církvi vyslovovat – Je tabu? Tím zapovězenější 
je, že se týká už jen jedné další církve. 

Tak i to podobenství připomíná: Růst a život i obilného klasu je pro 
nás dodnes tajemstvím. Proto ho nedokážeme „zajistit.“ Kolik zasetého 
prostě nevyklíčí. Nikdo nevíme, které ponese plody a které ne. A jak to trápí 



4 

i moderní zemědělce! Protože i růst zemědělských plodin je Božím darem. 
A tajemstvím. Protože darem života. Stejně nevymahatelným a 
nenárokovatelným, jako všechny ostatní. 

Tak co potom to Boží království?! Opravdu se bez člověka obejde? 
Teprve teď se noříme do hlubiny podobenství. Do hlubiny strašidelné: 

Obejde. Boží království žádného člověka absolutně nepotřebuje. A Bible to 
vypráví od první stránky! My potřebujeme Hospodina. Ne Bůh nás. A podle 
toho vypadá život těch, kteří co nemusejí, přece neudělají. Což platí pro 
většinu lidstva. A podle toho vypadá lidský svět v rodině, zaměstnání, státu, 
planetě i vlastní duši. Jen blázen by se přece namáhal dobrovolně ve 
volném čase na vinici někoho jiného – i kdyby byla Boží! (1Kor 4, 10 + Iz 5, 
1-10) 

Tak podle toho odpoví a odpovídá také Hospodin, se svých 
přicházejícím zrajícím Božím královstvím. Tím víc, až bude mávat srpem a 
sekat a řezat – až bude „žeň.“ Tak to bude safra „sklizeň.“ Protože Boží 
království jistojistě a nevyhnutelně přijde. Stejně jistě, jako nikoho z lidí 
k svému růstu nepotřebuje. 

Ale proč tedy Hospodin každého zve a přesvědčuje k něčemu, co není 
zapotřebí? 

A proč se, pro Pána Krista, vůbec kdo v dějinách k něčemu takovému 
pozvat nechal? 

Pozitivně pro to, co nám prozrazuje hned následující podobenství. A 
negativně pro to, co říká dnešní: Abychom nekončili mimo Boží sklizeň. 
Jako neplodné stromy nebo klasy v zemědělství dodnes. Protože když nás 
Boží království nepotřebuje ke svému růstu – ačkoli nás zve k práci na tomto 
růstu – tak nás tím méně potřebuje jako obyvatele. 

Ale možná právě Boží království ukazuje přednost Boží slova před 
jakýmkoli „potřebováním?“ Stejně jako na paradoxní důsledky 
„automatizace?“ 

Amen. 
 

Píseň: NEZ158 – Všichni, kdo skládají v Pánu své doufání 
 


